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MA 
TÁJÉKOZTATÁS A 

KÖNYVTÁRAKBAN lesz a 
témája a könyvtárosok to-
vábbképzésének. Az előadá-
sok délelőtt 10 órakor kez-
dődnek a Somogyiban (Dóm 
tér 1-4.). 

INGYENES JOGI TA-
NÁCSADÁS a lakosság ré-
szére 14-től 16 óráig a Mentái 
Családsegítő Irodában (Esz-
perantó u. 1.). 

A SOMOGYI-KÖNYV-
TÁR és fiókkönyvtárai dél-' 
után 3 órakor nyitnak. 

DIÁKJOGI TANÁCS-
ADÁS 14-től 17 óráig az If-
júsági Irodában. 

MAGYAR FILMEK KLUB-
JA: A csendes otthon - a vetí-
tés délután 3 órakor lesz a 
Kossuth L. sgt. alatti Dugo-
nics moziban. 

A MAGYAR BIOLÓGI-
AI TÁRSASÁG szegedi cso-
portjának ülése 16 órakor lesz 
a Kígyó utca 4. (II. em. 16.) 
szám alatt, ahol a Magyar 
Madártani és Természetvé-
delmi Egyesület megyei cso-
portjának kutatási programja-
iból tart előadást Veprik Ró-
bert, Lovászi Péter, dr. Mol-
nár Gyula. 

A KEFE (Katolikus Egye-
temisták és Főiskolások 
Egyesülete) vitaestjének el-
me: „Elmosta az evolúciót az 
özönvíz? avagy darwinizmus 
és kreacionizmus"; helye: JA-
TE Ady téri TTK-s előadója, 
ideje: 17 óra. 

A MŰV7 programja a 
Százszorszép Gyermekház-
ban: 17 órától FekeTeaház, 
19-től textilbemutató, jazz-
balett, 20 órakor A fog (az If-
jú Teátristák előadásában). 

TM, avagy: hogyan élvez-
hetjük maradéktalanul) éle-
tünket? Csányiné Zsóka in-
gyenes előadása 18 órától a 
Béke u. 1. első emeletén. 

GYÓGYÍTÓ SZERETET 
KLUB a Bartók művelődési 
központban: 18.30-tól Csak 
használatra, nem tulajdonba 
kaptuk címmel tart elődadást 
Bornemisza Gergely. 

RÉGI ZONGORISTÁK 
KLUBA a Hungária Szálló-
ban 19 órai kezdettel. A han-
gulatért felelősek: Arany Já-
nos, dr. Dobler László, dr. 
Lévay Endre, dr. Mózes Já-
nos, dr. Polgár Gyula, dr. Ve-
res László. A dobnál: Várnai 
S/.ilárd. 

AZ ALKOTÓHÁZ-
BAN (Árboc u. 1-3.) ma, 
15.30-tól fazekas szakkör 
felnőtteknek; holnap 14 
órától szövés, 16-tól mé-
zesbáb-készítés. 

Ol 
Elégedetlen ülnek 

egymás ölében, miköz-
ben zölyögleli őket a 
tömegközlekedés. Pon-
tosabban: csak az 
egyik ül a másikéban, 
oda-vissza elég bonyo-
dalmas lenne az 
ölbeülés. 

Az, hogy mindketten 
fiúk {fiatalok, sőt: jó-
képüek), csak első 
blikkre meghökkentő. 
Istenkém, kedvelik egy-
mást, azért még nem 
kell rögtön mindenfé-
lére gondolni. 

A régi szlogennel él-
ve: szabad ország sza-
bad polgára annak az 
ölébe ül, akiébe sza-
bad. 

Ny. P 

* 

• Eszérvü meggyőzés vagy lihegő propaganda? 

Egyetemi vitaest a NATO-ról 

Gyuricza Péter érvel. A csatlakozást támogató képviselők mellett az azt ellenző Alba Kör is szót kapott. 
(Fotó: Miskolczi Róbert) 

Van-e háborús fenye-
getés, megvéd-e minket 
a NATO egy esetleges 
konfliktus esetén, meny-
nyibe fog kerülni a csat-
lakozás, milyen kötele-
zettségeket ró majd ránk 
a tagság? Ezekre a kér-
désekre kerestek választ 
tegnap este a tudomá-
nyegyetemen megrende-
zett vitaesten. A vendé-
geket - politukusokat és 
szakértőket - több száz 
egyetemista és néhány 
korosabb polgár hallgat-
ta. 

Vitaest volt a meghirde-
tett műfaja annak a nyilvá-
nos találkozónak, amelyet 
kedden este rendeztek a NA-
TO-csatlakozásról a JATE 
Ady téri nagyelőadójában. A 
rendezvény azonban sajátos 
elegyévé sikeredett a politi-
kai és a lakossági fórumnak, 
valamint a tájékoztató elő-
adásnak. A meghívott ven-
dégek - politikusok és szak-
értők - majd négyszáz egye-
temista előtt fejtették ki né-
zeteiket a zsúfolásig megtelt 
Auditórium Maximumban. 
A kérdezők alapvetően két 
csoportból kerültek ki: öt-
ven-hatvan éves polgárok, 
valamint egyetemisták fogal-
mazták meg kételyeiket a 

NATO-csatlakozás következ-
ményeit és szükségességét il-
letően. Az azonban nem de-
rült ki a kérdésekből, az el-
lenzők a hadsereg fenntartá-
sának szükségességét is ta-
gadják, vagy egy NATO-n 
kívüli védelmi rendszer mel-
lett voksolnak. így azután 
nem az alapdilemmát, in-
kább - némi érzelemmel át-
fűtve - a szervezettel és a 
belépés következményeivel 
kapcsolatos kételyeket bon-
colgatták a kérdezők, és így 
a vendégek is. A csatlako-
zást támogató hozzászólás 
nem volt, ám a több száz 
egyetemista többször fejezte 
ki hangos egyetértését a be-
lépést támogató politikusok 
hozzászólásakor. 

A vitaestet a Honvédség 
és Társadalom Baráti Kör 
rendezte, meghívottként Kö-
rösi Csaba, a Külügyminisz-
térium NATO-főosztályve-
zető helyettese, Gyuricza Bé-
la (Fidesz-MPP) és Póda Je-
nő (MDF) országgyűlés i 
képviselők, valamint Csapo-
di Tamás, az Alba Kör szó-
szólója voltak jelen. Tóth 
Zsigmond vitavezetó először 
arra kérte a vendégeket, fejt-
sék ki nézeteiket a NATO-
ról. A csatlakozást ellenző 
Alba Kör képvise lő je el-
mondta, a rendszerváltáskor 

Magyarország de facto el 
nem kötelezett országgá vált, 
és a függetlenség fenntartása 
mellett szálltak síkra akkor a 
pártok is. Bár a politikai erők 
álláspontja azóta megválto-
zott, az ország helyzete nem 
indokolja a semlegesség fel-
adását, hiszen nem vagyunk 
háborús veszélynek kitéve. 
Csapodi Tamás később kér-
désekre reagálva kifejtette 
azt is, hogy a NATO-tagság 
nem jelent automatikus vé-
delmet, hogy a szervezetből 
elvben igen, a gyakorlatban 
nem lehet kilépni, és fennáll 
annak a veszélye, hogy ma-
gyar katonák külföldön lesz-
nek kénytelenek harcolni. 
Póda Jenő, a parlament Hon-
védelmi Bizottságának alel-
nöke elmondta, a semleges-
ségnek olyan feltételei van-
nak, amelyekkel mi nem ren-
delkezünk. Ilyenek az erős 
hadsereg, a politikai erők 
egyetértése a semlegességet 
illetően, valamint az, hogy a 
semlegességet a többi állam 
is elismerje. A jelenlegi lebe-
gő állapottal szemben a NA-
TO a sikert, a gazdagságot, a 
nyugalmat, a kiegyensúlyo-
zottságot és a demokráciát 
jelentheti az országnak. Kö-
rösi Csaba, a minisztérium 
illetékese hangsúlyozta, a 
NATO ma már nem elsősor-

ban katonai szervezet, amely 
totális háborúskodásra ké-
szül, inkább a jogállamot és 
a demokráciát védő, a konf-
liktusok békés rendezését 
elősegítő szervezet. Gyuricza 
Béla, az országgyűlés Hon-
védelmi Bizottságának alel-
nöke elmondta, felelősséggel 
nem lehet kijelenteni, hogy 
nem áll fenn a háborús konf-
liktus veszélye, így az ország 
védelméről nem lehet lemon-
dani. Márpedig a leghatéko-
nyabb védelmet, számunkra 
is megfizethető áron a NA-
TO jelenti. 

A hallgatóság korosabb 
tagjai - a MIÉP-éhez hason-
latos retorikával élve - lihe-
gő propagandával vádolták a 
kormányzatot és a médiát, és 
történelmi példákat hoztak 
arra, milyen konfl iktusok 
esetében nem jelentett védel-
met a NATO. A fiatalabb 
kérddfcők kételyei elsősorban 
arra vonatkoztak, van-e há-
borús fenyegetettség, és ha 
igen, megvéd-e majd minket 
a katonai szervezet. Azt is 
erősen firtatták, mennyibe 
fog kerülni az országnak a 
csatlakozás a nyilvánosságra 
hozott tagdíjon felül. A két-
órás vita után megalakult az 
egyetem Honvédség és Tár-
sadalom Baráti Köre. 

Keczer Gabrie l la 

Biztonságos-e manap-
ság Szegeden lakni? - kér-
deztük az „utca emberé-
től". Sokan félve mennek 
kis sötétedés után az utcá-
ra, mert nem tudhatják, 
mikor támadják meg őket 
és veszik el az értékeiket. 
A város közbiztonsága az 
utóbbi időben sokat rom-
lott, megnőtt a bűncselek-
mények száma. Több a 
rablás, az erőszakos cse-
lekedet, mint a korábbi 
években. Ráadásul itt volt 
a vasárnapi robbantás... 

Kondászné Takács Zsu-
zsanna vállalkozó: 

- Nem érzem magam iga-
zán biztonságban az utóbbi 
időben. Egy kis bizományi üz-
letem van és egyedül vezetem. 
Félek, ezért inkább korábban 
zárom, pedig lenne forgalmam, 
de nem merem sötétedés után 
nyitva tartani. Szívesen látnék 
a városban több rendőrt, s gon-
dolom, ezzel a többség is egyet 
ért. Ha rajtam múlna, akkor 
visszahoznám a 

© a hét kérdése 

Biztonságban érzi 
magát Szegeden? 

Kondászné Takács Zsuzsanna, Szabó Mihály 
és Mikusik József. (Fotó: Somogyi Károlyné) 

lovasrendőröket is. Nőne az 
emberek biztonságérzete, ha 
látnák, hogy a rend őrei vi-
gyáznak rájuk és értékeikre. 

Szabó Mihály, a JATE 
másodéves hallgatója: 

- Szerintem nem vagyok 
veszélyben. Szerencsére ed-
dig még nem ért semmiféle 
atrocitás. A robbantásos me-
rényletről hallottam, de en-
gem nem érint, mert én más-^ 

n Csúszó" pénzek 
Az országban egyedül 

a JATE-n osztják el a diá-
kok között az ösztöndíj-
ra fordítható pénzt a 
hallgatók által válasz-
tott önkormányzati kép-
viselők. Amíg azonban a 
hallgatók hozzájutnak 
p é n z ü k h ö z , e g y m á s 
után öt helyen regiszt-
rálnak, számolnak és el-
lenőriznek, s ez mintegy 
harminc m u n k a n a p o t 
vesz igénybe. 

A három kar, a számító-
központ és a HÖK szeptem-
ber 15-én ál lapodot t meg 
azokban a ha t á r időkben , 
amikorra ki-ki elvégzi saját 
feladatát. A tanulmányi osz-
tályok vállalták, hogy októ-
ber 8-ig kiszámolják és rög-
zítik a hallgatók előző félévi 
eredményének átlagát. Ezt -
amint azt Kothencz Mihály-
tól, a Bölcsészettudományi 
Kar Tanulmányi Osztályá-
nak vezetőjétől megtudtuk -
a megadott napig ók is, és a 
másik két kar tanulmányi 
osz tá lya i is te l j es í t e t t ék . 
Kothencz Mihály azt is el-
mondta, problémát jelent, 
hogy a tanulmányi osztá-
lyoknak külön-külön adatbá-
zisuk van. így, ha egy hall-
gató két karon is tanul, és ezt 
nem jelenti be mindkét ta-
nulmányi osztályon, akkor 
az egyik helyen nem tudnak 
arról, hogy másik szakja is 
van. A számítóközpontnak 
ezért a karokról beérkező 
adatokból egyetlen adatbá-
zist kell készítenie, s közben 
ki kell szűrnie a hibákat . 
Makay Árpád, a számítóköz-
pont vezetőjének tájékozta-
tása szerint ez körülbelül 
négy munkanapot vesz 
igénybe, s ők a vállalt határ-
időre, október 15-re teljesí-
tették a feladatot, majd to-
vábbították az adatokat a 
Hallgatói Önkormányzat ad-
minisztratív szervének te-
kinthető, és a hallgatók ösz-
töndíjait kezelő Hallgatói 
Irodának. 

Itt egy számí tógépes 
program a fe lhaszná lha tó 

pénzből és a hallgatók adata-
iból kiszámítja, hogy milyen 
tanulmányi eredmény után 
mennyi ösztöndíj jár. Junger 
Endre i rodavezető szerint 
azonban a dolog nem ilyen 
egyszerű, mert a számító-
központtól kapott adatbázis 
még ekkor is tartalmaz hibá-
kat. Ezek miatt a tanulmányi 
osztályokkal és a számító-
központtal is újra egyeztetni 
kell, s mivel az október 23-
ával kezdődő „hosszú" hét-
végén sehol nem dolgoztak, 
ezt csak ünnep után tudták 
megtenni. A ösztöndfjlistát 
pedig azért nem október 27-
én, hanem csak másnap füg-
gesztették ki, mert program-
hiba miatt, a számítógép az 
elózó félévi adatbázisból 
számolta ki a mostani ösz-
töndíjakat. Junger Endre az 
utolsó két napi csúszásért -
amelyben szerinte az is köz-
rejátszott, hogy ösztöndíj-
számítást most végzett elő-
ször - vállalja a felelősséget. 
A Hallgatói Iroda október 
27-én küdte tovább az adato-
kat a Gazdasági Hivatalnak 
(GH), majd másnap a ban-
koknak. A GH j ó v á í r j a a 
számításokat, és értesíti a 
bankokat, högy az egyetem 
kincstári számlájáról leemel-
hetik a pénz), .amit a bankok 
négy-öt nap alatt helyeznek 
el a diákok számláin. Ezért -
amint azt Junger Endre 
hangsúlyozta - a HÖK-nek 
nincs lehetősége „lenyúlni" 
a kamatoka t . Szer in te az 
ösztöndíjszámítás kevesebb 
ideig tartana, ha szeptember 
15-ig mindenki beiratkozna, 
valamint ha a tanulmányi 
osztályok egységes adatbá-
zist használnának. Almási 
Tibor i f júsági és külügyi 
rektorhelyettes lapunknak 
elmondta, az egyetem veze-
tése csak indokolt esetben 
avatkozik be, a felelősség 
megállapítása és munkafo-
lyamat ese t leges megvál-
toztatása a HÖK feladata, 
az ösz töndí jakat azonban 
minden esetben ki kell fi-
zetni. 

Hegedős Szabolcs 

VW-tervezök 

fajta életet élek. A sötétedés 
után nyugodtan kimegyek az 
utcára. De a nagyobb bizton-
ság érdekében az éjszakai jár-
őröket az eldugottabb helyek-
re is kiküldeném. Ugyanis itt 
az emberek jobban tartanak a 
támadásoktól, mint a forgal-
masabb részeken. A rendőr-
ség mellé kiépítenék egy erős 
polgárőrhálózatot is. 

Mikusik József ápoló: 
- Bevallom, egy kicsit fé-

lek. Este a belvárosban sé-
tálva egy-egy nyugati autó-
csoda mellett elhaladva azért 
felmerül bennem a gondolat, 
hogy az esetleg felrobban-
hat. Az utcán amúgy sem 
tartózkodom szívesen söté-
tedés után.. A feleségemet, 
aki szintén ápoló, néha elkí-
sérem az éjszakai műszakba, 
mert fé l tem. A bünte tés -
végrehajtásban néhány dol-
got megváltoztatnék. Példá-
ul, aki már 6-7-szer ült, az 
nyolcadszor ne kerüljön már 
szabadlábra. 

K. T. 

• Miskolc (MTI) 
A Volkswagen konszern 

berlini fejlesztési üzemének 
megbízásából, az autógyár 
50 százalékos tulajdonában 
lévő német IAV GmbH. a 
Miskolci Egyetemmel közö-
sen fejlesztési irodát nyitott 
szerdán Miskolcon. Cselényi 
József, az egyetem tanszék-
vezető referense ebből az al-
kalomból az MTI érdeklődé-
sére elmondta: egyelőre ti-
zenöt, Miskolcon végzett fia-
tal géptervező mérnököt fog-

lalkoztat az iroda, ám a ké-
sőbbiekben várhatóan há-
romszáz kutató, fe j lesz tő 
szakember dolgozhat itt. A 
tervezők egyelőre a Volks-
wagen különböző típusaihoz 
fejlesztenek ki karosszéria-
segédelemeket, futóműveket, 
ám szó van arról, hogy az 
Audi és a Mercedes megren-
delésére is dolgoznak majd. 
Örvendetes, hogy a magyar 
szellemi tőke itthon, mégin-
kább, hogy Észak-Magyaror-
szágon hasznosul. 

AZ EMBER MELEGSEGRE< 
VÁGYIK.. 

SIESTA gázkályha 

16.800 Ft 
• Olajradiátorok 

10.700-
12.600 Ft 

• S E R V A N T kályhák 
R E K L Á M Á R O N ! 
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